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واقعیت آن است رویکرد مسئولی که در کسوت 
معاونـــت فرهنگـــی وزارت علـــوم قـــرار می گیـــرد 
می توانـــد بســـتر را بـــرای رقم خوردن بســـیاری از 
اتفاقات مرتبط به حوزه فعالیت دانشـــجویی در 
کـــف دانشـــگاه ها رقـــم بزنـــد. به طوری کـــه طی 
ســـال های اخیر هم شـــاهد این مســـئله بودیم که با تغییر دولت ها انجام 
فعالیت برای برخی از تشـــکل های دانشـــجویی سخت تر یا در مقابل به 
برخی از حوزه ها مانند عرصه نشـــریات دانشـــجویی کم توجهی می شد. 
اما نگاه جامع به این حوزه نشـــان می دهد طی ســـال های گذشته عرصه 
فرهنگ و فعالیت دانشجویی در حاشیه قرار گرفته است که شاید یکی 
از دلایل آن را هم بتوان همه گیری کرونا دانست، بیماری ای که حتی بعد 
از پایان آن هم اثراتش در انجام برخی از عرصه های مرتبط با این معاونت 
تـــداوم دارد. با انتصاب عبدالحســـین کلانتـــری به عنوان معاون فرهنگی 

وزارت ارشاد که پیش تر در کسوت معاون فرهنگی وزارت علوم شناخته 
می شد، عملاً جامعه دانشگاهی به دنبال معرفی معاون جدید این حوزه 
بود. امری که با تأخیر یک ماهه همراه بود و بالاخره 28 آبان ماه این اتفاق 
افتاد و وحید شـــالچی ســـکان معاونت این وزارتخانه را برعهده گرفت. 
گـــروه آموزشـــی جامعه شناســـی دانشـــگاه  کـــه هیئت علمـــی  فـــردی 
علامه طباطبایی بوده و در کارنامه کاری اش ســـوابقی چون عضویت در 
شورای پژوهشی پژوهشگاه فرهنگ و هنر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
مدیریـــت نظـــارت و ارزیابـــی فرهنگـــی و اجتماعـــی و معـــاون فرهنگی و 
اجتماعی دانشـــگاه علامه طباطبایی و مدیرکلی دفتر سیاست گذاری و 
برنامه ریزی فرهنگی وزارت علوم و دبیری شورای هماهنگی ارتباط دانشگاه 
و جامعه وزارت به چشم می خورد. در ادامه به سراغ فعالان دانشجویی 
در تشـــکل ها و انجمن های علمی رفتیم تا پیشنهادهایشـــان را به وحید 

شالچی، معاون فرهنگی و دانشجویی جدید این وزارتخانه بگویند. 

 »فرهیختگان« در گفت وگو با فعالان دانشجویی  پیشنهادها به معاون فرهنگی جدید وزارت علوم را بررسی کرد

دانشگاهسیاسیباشد،نهسیاسیکار

ریل گذاری به سمت خروج دانشگاه ها از رخوت سیاسی باشد 

معاونت فرهنگی اجتماعی در دوره حضور دکتر کلانتری یک سری 
نقاط قوت و ضعف داشـــت. نقطه قوت این دوره، تمرکز وزارتخانه 
بـــر انجمن هـــای علمـــی بـــود کـــه موجب تقویـــت آن ها شـــد. اما این 
رشـــد به صورت تک بعدی شـــکل گرفت. یک ســـری از دانشـــجویان 
در دانشـــگاه ها در مســـیر تقویت انجمن های علمی گام برداشـــتند 
امـــا بینش سیاســـی و فکری آنان رشـــد چندانی نداشـــت. مصداق 
یکاتـــوری بودنـــد کـــه رهبر انقـــلاب درباره دانشـــجو  همـــان رشـــد کار
فرمودند اتفاق افتاد، یعنی رشد علمی تک بعدی خروجی نباید تراز 
دانشگاه جمهوری اسلامی ایران باشد. درحوزه حمایت از تشکل های 
یت سیاست های  دانشـــجویی اتفاقات خاصی رخ نداد، زیرا محور
معاونت فرهنگی وزارت علوم بیشتر بر تقویت انجمن های علمی بود 
تا اینکه بخواهند تشکل های دانشجویی و اسلامی را در طیف های 
مختلـــف چهارچوب منـــد تقویت کنند. این مســـئله ضعف بزرگی 
یادی به تشـــکل های دانشـــجویی در  بـــود کـــه موجـــب صدمه های ز
چندسال اخیر شد. البته ضعف فعلی تشکل های دانشجویی صرفاً 
به دلیل سیاســـت گذاری های وزارت علوم نیســـت اما کم کاری ها و 
نادیده گرفتن تشـــکل ها دراین ســـه ســـال موجب ضعف تشـــکل ها 
شـــد. نکته دیگر اینکـــه معاونت های فرهنگی دانشـــگاه ها چندان 
مطابـــق سیاســـت گذاری های معاونت فرهنگـــی حرکت نمی کردند 
و هنگامی که تشـــکل های دانشجویی می خواستند فعالیت کنند، 
دانشگاه خودش یک حوزه سیاست گذاری مجزا از معاونت وزارتخانه 
داشت. به نظر من در دولت جدید این اتفاقات رخ خواهد داد، زیرا 
انتصاباتی که اکنون در وزارت علوم درحال رخ دادن است و همچنین 
یاســـت یا معاونت های دانشگاه یا رئیس  براســـاس افرادی که برای ر

دانشکده های مختلف گزینش و انتخاب می شوند؛ رفته رفته موجب 
حضور افرادی می شود که صلاحیت اولیه را ندارند و نمی توانیم حتی 
ی های معاونت فرهنگی وزارتخانه از آن ها  در راستای سیاست گذار
یاد در این دولت نیز شاهد جزیره ای  توقعی داشته باشیم. به احتمال ز
عمل کردن و گسســـتگی کاری بیشـــتری از دانشـــگاه ها خصوصاً در 
حوزه فرهنگی ایم.  یکی از اصلی ترین مطالباتی که از معاونت فرهنگی 
یم، این است که ریل و هدف گذاری معاونت به سمتی  وزارت علوم دار
حرکت کند که دانشگاه های ما از رخوت سیاسی که دچارند ر ها شوند 
و در راســـتای تحقق دانشـــگاه سیاسی این اقدامات را انجام دهند. 
اما نکته قابل توجه اینکه اقداماتی که صورت می گیرد موجب نشود 
دانشگاه ما به یک دانشگاه سیاست زده تبدیل شود. نکته دیگر اینکه 
شاید قصد دولت این باشد که صرفاً یک سری تشکل های متنوع از 
ی شوند. ابتدا  نظر فکری و سیاســـی مجدداً داخل دانشگاه راه انداز
ی کرد که در دولـــت روحانی چنین  بایـــد خاطـــرات دهـــه 90 را یادآور
تشـــکل های دانشجویی یک بار مصرفی تشکیل و بعد از چند سال 
عملاً محو شدند؛ صرفاً می خواستند از تشکل ها در موارد مختلف 
مانند انتخابات بهره کشـــی کنند. به همین دلیل نیاز اســـت که یک 
فکر اساســـی در رابطه با تأســـیس تشـــکل های مختلف در دانشگاه 
انجام شـــود. جدای از این مســـئله، نظر من این اســـت تشـــکل های 
جدیدی که قرار است در دانشگاه فعالیت کنند، باید از نظر فکری و 
در چهارچوب عقاید نظام جمهوری اسلامی ایران متنوع باشند. این 
یسیون جمهوری اسلامی  نباشـــد که خروجی تشکل های جدید اپوز
ایران باشـــد، همچنین راهبر این تشـــکل ها فردی در خارج دانشگاه 
نباشد که فقط به دلیل مقاصد سیاسی کار کند و هیچ علقه ای به این 
نظام مقدس نداشته باشد و صرفاً بخواهد در فضای دانشگاه آشوبی 
از جنس سال 1401 ایجاد کند که پایه، اساس و منطق مطالبه هایشان 

برخاسته از قشر عامه مستضعف کشور نبود. 

نیاز به آرایش جدیدی در پشتیبانی از کانون های فرهنگی داریم

یکـــی از مهم تریـــن چالش هایی که کانون هـــای فرهنگی مثل کانون 
گرس بـــا آن مواجهند، کمبود منابع مالی و  حامیـــان منابع طبیعی زا
ی از فعالیت های این کانون بستگی به تأمین  انسانی است. بسیار
، این  مالی دارند که به واســـطه کمبود اعتبارات و منابع مالی پایدار
نهاد گاه به سختی قادر به پیشبرد برنامه های خود است. این مسئله 
از یکســـو وجود هزینه های بالا برای پروژه های حفاظتی و از ســـوی 
دیگر فقدان حمایت های دولتی و خصوصی مؤثر را نمایان می سازد. 
گاهی  چالش دیگری که کانون با آن دست به گریبان است، فقدان آ
گرس و ضـــرورت حفاظت از  کوسیســـتم زا عمومـــی درباره اهمیت ا
ی از مـــردم به دلیل عدم اطـــلاع کافی از خطرات و  آن اســـت. بســـیار
آسیب های ناشی از فعالیت های اقتصادی و صنعتی، حضور خود 
را در ایـــن مســـئله کمرنـــگ کرده اند.  علاوه بـــر این، چالش مربوط به 
گرس یکی دیگر از معضلات  یست در زا تخریب و آلودگی محیط ز
یه منابع طبیعی،  جدی است. این منطقه به واسطه استخراج بی رو
ی غیراصولی، با تهدیدهای جدی  فعالیت های صنعتی و کشاورز
یســـتی و تخریب  همچون خشـــک شـــدن منابع آب، کاهش تنوع ز
یستگاه های حیات وحش روبه روست. از دیگر چالش های کانون،  ز
ارتباطـــات بین المللی و دسترســـی به تجربیات ســـایر کشـــور ها در 
یست است. عدم ارتباط مؤثر با نهاد های  زمینه حفاظت از محیط ز
بین المللی و بهره گیری از تجربیات موفق ســـایر کشـــور ها می تواند 
مانع از ارتقای سطح فعالیت های حفاظتی شود. با توجه به شرایط 

یســـت محیطی جدیـــد به آرایش  فرهنگـــی، اجتماعـــی، اقلیمی و ز
جدیدی در شکل گیری، حمایت و پشتیبانی از کانون های فرهنگی و 
یم. آن کانون هایی که ماهیت  انجمن های علمی دانشجویی نیاز دار
یست و حمایت از پایداری  فعالیت های آن ها در حوزه حفظ محیط ز
منابع انرژی در کشور است و به دنبال اقدامات دانش بنیان در جهت 
یستند، باید در صدر اهمیت و حمایت قرار بگیرند.  سلامت محیط ز
یداد هـــای ملی و جشـــنواره ها برای تشـــکیل این گونه کانون ها  در رو
یست  پیش امتیازی لحاظ شود و پویش های مرتبط با فعالیت های ز
یت  محیطی در ســـطوح اســـتانی، منطقه ای، ملی و جهانی با محور
معاونت فرهنگی وزارت مورد تبلیغ و توجه قرار گیرد. به معاون جدید 
وزارت علوم پیشنهاد می شود یکی از مهم ترین اولویت های خود را 
ارتقا از سطح مهارتی و دانشی و پشتیبانی های مالی از کانون های 
یســـت محیطی قرار دهـــد. از مهم ترین راهبرد هایی که  بـــا عملکرد ز
توصیه می کنیم، تشکیل انجمن های علمی بین رشته ای و حمایت 
از همایش هـــای علمی در زمینه و تعامل با دســـتگاه های خدماتی 
و اجرایـــی و انعقـــاد تفاهم نامه در ســـطح اســـتان، منطقه و کشـــور و 
عمق بخشی به ارتباطات پژوهشی و اجرایی کانون های دانشجویی 
با این دستگاه هاســـت. در یک کلام پیشـــنهاد ما به مســـئولان این 
ی  یست از اقدامات شعار است که وقت آن رسیده در مورد محیط ز
و ســـطحی عبـــور و به مثابه دغدغـــه حیات آفرین موضـــوع را دنبال 
کـــه پای مرگ و زندگی نســـل های بعدی در میان اســـت.  کننـــد؛ چرا
در آخر درخواســـت ما رســـیدگی به مهم ترین مشـــکل و مســـئله ما، 
یعنـــی اختصاص اعتبارات قابل توجه و مکفی و نظارت در جهت 
یست محیطی است.  استفاده اعتبارات در جهت فعالیت های ز

9 پیشنهاد به معاون جدید فرهنگی وزارت علوم

انجمن های علمی دانشجویی و اتحادیه هایی که از دل انجمن های علمی 
شکل می گیرند، می توانند نقش مؤثری در توسعه اجتماعی و علمی جامعه 
داشته باشند. خوشبختانه با توجه به پیگیری های مکرری که در سال های 
گذشته اتفاق افتاده، در دوره قبلی وزارت توجه مناسبی به انجمن های علمی 
دانشجویی شکل گرفت اما هنوز این نهاد به اندازه کافی در تصمیم سازی 
و تحول آفرینی نقش مؤثری ندارد. یکی از کار های بســـیارخوبی که در دوره 
قبلی شکل گرفت، همکاری معاونت فناوری با معاونت فرهنگی در وزارت 
علوم بود. هرچند قدم هایی برداشته شده اما به صورت کامل محقق نشده و 
ناقص باقی ماند ه است. همین امر باعث  شده هنوز هم توجه کافی از سوی 
مراکز رشد و پارک های علم و فناوری به انجمن های علمی و اتحادیه های 

دانشـــجویی وجـــود نداشـــته باشـــد. جای خالـــی مراکز خـــلاق و کارآفرینی 
ویـــژه انجمن های علمی در بدنـــه معاونت های فرهنگی و اجتماعی دیده 
می شـــود ؛ جایی که می تواند محل شـــروع خلاقیت های علمی و اجتماعی 
اعضای انجمن های علمی باشد. عدم تخصیص بودجه اختصاصی برای 
انجمن های علمی دانشجویی به یکی از چالش های اساسی تبدیل شده 
اســـت. گفته می شـــود مثلاً بودجه فرهنگی 5 درصد از کل بودجه دانشـــگاه 
اســـت ولـــی اینکه چقـــدر از کل ایـــن بودجه به انجمن های علمی یا ســـایر 
تشکل ها اختصاص پیدا می کند، جای سؤال است. این یکی از چالش های 
اساسی شده، چون به صورت اختصاصی بودجه هر مجموعه و فعالیت را 
مشخص نکرده اند. بدنه انجمن های علمی شامل هفت هزار و 700 انجمن و 
۲5 اتحادیه در کل کشور بوده که حجم وسیعی از جامعه آماری دانشجویان 
تشکیل می دهد. یکی از نکات مهم در مورد انجمن های علمی، جشنواره 

بین المللی »حرکت« اســـت که محل ارائه دستاورد های علمی، اجتماعی 
و فرهنگی انجمن های علمی دانشـــجویی و اتحادیه هاســـت و نیاز اســـت 
بازنگـــری اساســـی و تحـــول بنیادیـــن در آن صورت بگیرد. حـــوزه فرهنگی و 
اجتماعی وزارت عتف، نیاز به سیاســـت گذاری تحول آفرین دارد تا بتواند 
اندیشـــیدن را جایگزین تکرار مکررات کند. دانشـــجو باید خودش اندیشـــه 
تولید کند و اگر این اندیشه نیز غلط باشد باید از راه درست جهت دهی و 
تقویت شود. وقتی دانشجو بتواند آزادانه بیندیشد، خلاقیت خرج می دهد و 
تحول آفرین می شود. یک دانشجو که فکر و ذهنش آزاد و آرام باشد می تواند 
گره های کور و چالش ها و مســـائل انبوه بخصوص در حوزه فرهنگی را حل 
کند. مسأله بعدی عدالت در توزیع فعالیت های تأثیرگذار است. وزن اصلی 
فعالیت های فرهنگی بر دوش دانشجو است و در این راستا منابع حمایتی 
یع شود.  به طور کلی می توانیم  باید بین همه مجموعه ها درست و عادلانه توز
این پیشنهادها را به معاون جدید فرهنگی - اجتماعی وزارت علوم دهیم: 
1. تخصیص بودجه مشخص و عادلانه برای بخش های مختلف زیرنظر 
معاونت فرهنگی و اجتماعی )تشـــکل ها، انجمن های علمی، کانون ها 

... بودجه مشـــخصی داشـــته باشند و صرفاً گفته نشود بودجه فرهنگی  و
دانشگاه 5 درصد کل بودجه دانشگاه است.(

کز رشـــد یا  ۲. تســـهیل فرایند ورود انجمن های علمی دانشـــجویی به مرا
ی و بازار کار پارک های علم و فناور

3. ایجاد امکان فرصت یادگیری حرفه خاص درکنار تحصیل
4. اســـتفاده از تجربه های موفق دانشـــگاه های ســـایر کشـــور ها در ایجاد 

مدارس تابستانه 
5. توجه و بازنگری اساسی در مورد جشنواره حرکت

6. بها دادن به فعالان نخبه علمی، فرهنگی و اجتماعی هر دانشگاه بها 
و استفاده از ظرفیت این دانشجویان به صورت عملی

7. تشکیل هیئت های اندیشه ورز دانشجویان نخبه در دانشگاه ها
8. به کارگیری دانشـــجویان مســـتعد و فعال فرهنگی اجتماعی به عنوان 

مشاور معاونان فرهنگی و اجتماعی در دانشگاه ها
9. تشکیل خانه های خلاق و کارآفرینی انجمن های علمی دانشجویی 

زیرنظر معاونت فرهنگی و اجتماعی

قوانین بالادستی مرتبط با حوزه نشریات را بازبینی کنید 

یات درگیـــر می کنـــد، جایـــگاه قلم و  آنچـــه ذهنـــم را در حـــوزه نشـــر
ی از مســـئولان از کف دانشگاه گرفته  که بسیار نوشـــتن اســـت؛ چرا
یات و حتی قلم  تا وزارتخانه فکر می کنند جایگاه مکتوبات، نشـــر
زدن مرده اســـت. شـــاید این برداشت وجود داشـــته باشد که چون 
، عصر رسانه و دیجیتال است باید خلاقیت های ما مبتنی بر  امروز
شرایط روز جامعه باشد، اما این مسئله دلیل نمی شود که به جایگاه 
یات دانشجویی را فضایی  قلم بی تفاوت باشیم و حتی فضای نشر
یات رخ داده دو  گر هم این وضعیت برای نشر مرده قلمداد کنیم. ا
دلیل دارد که یکی ناظر به بالادســـت اســـت، یعنی نشـــان می دهد 
کمیت حضور دارند،  ی و حا افرادی که در رده های سیاســـتگذار
یات ندارند. به همین دلیل باید بگویم در وهله  علاقه ای به این نشر
اول مســـئولان باید به قلم دانشـــجو و جایگاه نوشتن اعتقاد داشته 
ی  باشـــند. دومین خواسته از معاون جدید هم ناظر بر سیاستگذار
کلان اســـت و باید در این عرصه حضور فعالی داشـــته باشـــد. البته 
منظور حضور فیزیکی نیســـت، بلکه باید ایده داده شـــود و جایگاه 
نشریات را ناظر بر شرایط امروز تبیین کنند. باید به این مسئله اشاره 
کنم که معاون فرهنگی سابق این وزارتخانه آنطور که باید اعتقادی 
به نشـــریات نداشـــت و اقدامات صورت گرفته هم بیشـــتر فرمایشی 
ی تا این لحظه در وزارتخانه صورت گرفته به خاطر  گر هم کار بوده و ا
یکرد برخی مدیران در اداره کل فرهنگی و مطالبه دانشـــجویان و  رو
کارشناســـان این حوزه بوده است. ســـومین درخواست نیز بازنگری 
قوانیـــن بالادســـتی ازجملـــه دســـتورالعمل اجرایـــی ضوابـــط ناظر بر 

فعالیت نشـــریات دانشـــگاهی اســـت که باید معاون فرهنگی وزیر 
که این معاون زبان همه ما در نهادهای  علـــوم آن را دنبـــال کند؛ چرا
کمیتی و سیاست گذاری به شمار می رود. درخواست چهارم این  حا
است که در وزارت علوم به عنوان نهادی که در عرصه سیاستگذاری 
فرهنگی حضور فعال دارد باید به دانشـــجویان هم اجازه داده شـــود 
ی شوند  مانند دوره شهیدرئیســـی، پروژه های دانشجویی برون سپار
و ایـــن قشـــر در آسیب شناســـی و انجـــام فعالیت هـــا حضـــور فعال 
داشـــته باشند. همچنین بحث حمایت از نشریات مسئله دیگری 
است که باید دنبال شود. قطعاً هر اتفاق- چه در حوزه قانون و چه 
گر  آیین نامه- و دســـتورالعملی نیازمند نظام حمایتی اســـت، یعنی ا
این نظام تعریف نشود و ندانیم چطور می توان موتور محرکه فعالان 
نشـــریات در دانشگاه ها باشیم، نتیجه بخش نخواهد بود. در اینجا 
درخواســـت مان از معاون فرهنگی وزارت علوم درخواســـت تعیین 
ســـاختار های حمایتی مبتنی بر نیاز دانشجویان در حیطه آموزش، 

فعالیت و انتشار نشریات است. 
یکرد  مطالبه دیگرمان در حوزه فرهنگی آن است که معاون جدید رو
فرهنگی اش را نســـبت به دانشـــگاه مشخص کند، یعنی باید ترسیم 
شـــود کـــه چـــه هویتی می تواند دانشـــجویان را دورهـــم جمع کند. در 
حـــال حاضـــر وقتـــی مقام معظم رهبـــری درباره جهانی شـــدن محور 
کید دارند، درخواســـت مان از  مقاومـــت و مبـــارزه بـــا نظام ســـلطه تأ
کمیتـــی و نظارتی آن اســـت که فرهنـــگ مقاومت را در  نهاد هـــای حا
دانشـــگاه به عنوان یک هویت اساســـی- که براســـاس آن دانشجوی 
ی  مذهبـــی و غیرمذهبی می تواند درکنار یکدیگر قرار بگیرند- جار
کننـــد. قطعـــاً در اینجـــا معاونت فرهنگی می تواند ســـهم بســـزایی را 

برای تحقق آن ایفا کند. 

معاون فرهنگی جدید از استقلال دانشگاه در برابر جریانات سیاسی حفاظت کند

طی چند سال گذشته خصوصاً بعد از اتفاقات سال 1401 آنچه که 
نمود بیشتری داشت، شکاف فرهنگی بود که بین نسل های فعلی 
و گذشته رقم خورد. شکاف فرهنگی که بالطبع در سطح دانشگاه 
گر بنا بر این اســـت که برای حل این  دیده شـــده و با آن مواجهیم. ا
شکاف قدمی برداشته شود ابتدا باید از سطح دانشگاه شروع کرد. 
بـــه همین دلیل نقـــش معاونت فرهنگی وزرارت علوم برای حل این 
موضوع به شدت حائز اهمیت بوده و باید نگاه ویژه ای داشته باشد 
تا وزارت علوم با مشورت نخبگان و تشکل های دانشجویی به یک 
ی درست و فرهنگی برسد و در مرحله بعد به سمت  سیاست گذار
ی در سطح دانشگاه ها گام بردارد.  عملیاتی کردن این سیاست گذار
از طرفی دیگر تشـــکل های دانشـــجویی به واسطه اینکه نوک پیکان 
یســـت دارند، می توانند محل  کنشـــگری اند و در ســـطح دانشـــگاه ز
مشـــورت مهم و مفیدی برای معاونت فرهنگی وزارت علوم باشـــند 
ی فرهنگی درستی  تا از طریق مشورت با آن ها به یک سیاست گذار

دست یافته و شکاف ایجاد شده را پوشش داد. 
بـــا  یان  از ســـمت دیگـــر در دیـــدار رمضانـــی اخیـــر دانشـــجو  
کید داشـــتند که  مقام معظم رهبری، ایشـــان نکته ای را فرمودند و تأ
تشکل های دانشجویی از فضای دانشگاه ها غافل نشوند و به سمتی 
حرکت کنند که تأثیر گذار باشـــند؛ تا فضای دانشـــگاه را به نوعی در 
اختیار داشـــته باشـــند. فرمایشات ایشـــان دوجهت داشت. جهت 
اول به خود دانشـــجو های تشـــکلی بود تا فعالیت هایشان را به نوعی 
انتخاب کنند تا بتوانند در سطح دانشگاه مثمر ثمر باشند و از این 
امر مهم غافل نشـــوند. صرفاً نگاه به بیرون دانشـــگاه نداشـــته باشند 
و در مقابل شکاف داخلی کنش تعریف کنند؛ تا در جهت رفع آن 
شکاف اقدامات لازم را انجام دهند. اما ازجهتی دیگر صحبت های 
ایشان به مسئولان دانشگاه ها، وزارت علوم و معاونت فرهنگی وزارت 

علـــوم برمی گـــردد برای اینکه فضایی را در دانشـــگاه ها مهیا کنند تا 
تشـــکل های دانشـــجویی به راحتی بتوانند برای این امر مهم، قدمی 
بردارنـــد و لنگ بدیهیات خودشـــان نباشـــند. مطالبـــه ای که بعد از 
فرمایشـــات مقام معظم رهبری انتظار داشتیم اتفاق ویژه ای برای آن 
رقم بخورد اما متأسفانه صورت نگرفت. ما همچنان در دانشگاه ها 
یم که هنوز در تأمین  و شهرســـتان های مختلف، تشـــکل هایی را دار
بدیهیات خود هم با مشـــکل روبه رو هســـتند تا بتوانند کوچک ترین 
یـــف کنند. به همین دلیـــل از معاونت فرهنگی وزارت  کنشـــی را تعر
علوم که به تازگی سکان این مسئولیت مهم را برعهده گرفتند انتظار 
دارم تدبیر ویژه ای برای فرمایشات مقام معظم رهبری داشته باشند و 
آن اقداماتی که برای رفع شکاف فرهنگی لازم است را انجام دهند. 
نکته دیگری که خیلی مهم است این بوده که استقلال دانشگاه ها 
خصوصاً در شهرســـتان ها در مقابل فضای سیاســـی آن شهر حفظ 
شـــود؛ چیزی که متأســـفانه در چند سال گذشـــته شاهد آن نبودیم. 
منظـــورم از چندســـال گذشـــته لزومـــاً دولـــت قبلی نیســـت بلکه در 
دولت های گذشته نیز شاهد چنین اتفاقاتی بودیم. درواقع ما شاهد 
این بودیم که فضای دانشـــگاه متأثر از فضای سیاســـی آن دانشگاه 
شهرستان بوده است و استقلال دانشگاه، گا هاً به واسطه انتظارات 
یانات سیاسی واقع در آن شهرستان چه در انتصابات دانشگاه  جر
و چه در مواجهه با فعالیت هایی که توسط تشکل های دانشجویی 
داخل دانشگاه ها صورت می گیرد به خطر می افتد. بعضا دیده ایم که 
در بعضی از دانشگاه های مهم، باوجود اینکه نیرو های لازم و کافی 
را در اختیار داشـــته و اقدامات لازم را انجام داده ایم، نتوانســـته ایم 
تشـــکل را در اختیاربگیریم؛ زیرا فضای سیاســـی آن شهرستان مانع 
این شده است که تشکل دانشجویی حزب اللهی و انقلابی ما بتواند 
تشکیل شود و به صورت رسمی کنش انجام دهد. این موضوع کاملاً 
در مقابل فرمایشات صریح مقام معظم رهبری است و انتظارات ما از 
معاونت فرهنگی جدید این اســـت که حتماً برای این موضوع مهم 
تمهیدات لازم را انجام دهد و از استقلال دانشگاه حفاظت کند. 

وزارت علوم زمینه تعاملات برون دانشگاهی انجمن های علمی را فراهم کند

تی که در انجمن ها و اتحادیه های علمی دانشجویی  یکی از مشکلا
بـــا آن روبه روییـــم، عـــدم معرفی درســـت انجمن هـــا و اتحادیه های 
علمی-دانشـــجویی به دانشـــجویان جدیدالورود است، درحالی که 
بخش اعظم و فعال انجمن ها و اتحادیه ها را دانشجویان کارشناسی 
تشـــکیل می دهند؛ زمانی که در دانشـــگاه ها این معرفی به درســـتی 
برای دانشـــجویان انجام نمی شـــود ما ورودی خوبی برای انجمن ها 
یم و درنهایت باعث می شـــود که این تشـــکل ها یا  و اتحادیه ها ندار
تشکیل نشوند، یا به حدنصاب نرسند یا بدنه ضعیفی داشته باشند. 
انتظار می رود این مشکلات توسط وزارت علوم و دانشگاه ها حل شود 
کنون اقدام قابل توجهی در این خصوص انجام نشده است.  اما تا

کـــه در وزارت علـــوم و  دومیـــن مشـــکل ســـختگیری هایی اســـت 
دانشگاه ها نسبت به این حوزه انجام می شود. فعالیت های دانشجو 
فعالیت هـــای داوطلبانـــه ای اســـت کـــه افراد با شـــوق فـــراوان انجام 
ی این موضوع را با سیســـتم کارمندی  می دهنـــد. بـــه نظر مـــن مقدار
و دولتی اشـــتباه گرفته ایم. در اینجا ما مدیر و مســـئول نیستیم بلکه 
باید تســـهیلگر این حوزه باشـــیم. نقش تسهیلگر تشویق و رفع موانع 
ی وجود  اســـت، یعنی آن قوانین خشـــکی که در بروکراســـی های ادار
دارد، همان طور که در ادارات و بخش دولتی جواب نداده، بی شک 
در بخش دانشجویی و فعال و خلاق نیز جوابگو نخواهد بود. یعنی 
ی هستیم، بخواهیم با قوانین خشک  گر به دنبال خلاقیت و نوآور ا
یم و هیـــچ انعطافی نیز  و ســـفت و ســـختی کـــه وجود دارد پیـــش برو
بـــه خـــرج ندهیم، قطعاً با مشـــکل روبـــه رو خواهیم شـــد. تعدادی از 
اتحادیه هـــای فعـــال و خوب نتوانســـته اند مجامع خـــود را به خوبی 
ی  ی بودند نه فقط برگزار برگـــزار کننـــد. این مجامع به دنبال اثرگـــذار
ی راحت برگزار شـــود اما بحث این  مجمعـــی کـــه در بخش های ادار
ی ای داشته باشد. این سیستم بدون  است که چه خروجی و اثرگذار
انعطاف و خشک، مناسب و اثرگذار نیست. همانطور که در ورودی 
ی کرده و درحال حاضر با مشـــکل روبه روییم،  دانشـــجویان کـــم کار
ی به تشکل های  این قوانین ســـفت و ســـخت و نگاه بروکراتیک ادار
گر به  دانشـــجویی و فعالیت های داوطلبانه، آسیب رســـان است و ا
این موضوعات رسیدگی نشود، قطعاً آینده خوبی برای تشکل های 

علمی دانشجویی در کشور نخواهیم داشت. 
گـــر بخواهـــم رو بـــه آینـــده هم صحبت کنـــم باید بگویم کـــه ما نیاز  ا
ی فضای اتحادیه ها و انجمن های علمی-دانشجویی  یم مقدار دار
تعاملی تـــر و منعطف تر شـــود. اولین پیشـــنهاد مـــا در این زمینه هم 
معرفـــی درســـت ظرفیت هـــای اتحادیه ها و انجمن ها دانشـــجویی 
به دانشـــجویان ورودی جدید، به خصوص دانشجویان کارشناسی 

اســـت و ایـــن موضـــوع بایـــد به صـــورت مســـتمر هرســـاله به صورت 
عملیاتـــی و خـــوب ارائـــه شـــود تـــا بتوانیـــم ورودی های مناســـبی و 
ی  بدنه های قوی و خوب داشـــته باشـــیم تا در آینده با مشـــکل نیرو
انســـانی مواجـــه نشـــویم. بنابرایـــن یکـــی از موضوعاتـــی کـــه وجـــود 
یداد های  دارد معرفـــی درســـت این حوزه اســـت و دوم دوره هـــا و رو
ی دانشـــجویانی که در انجمن ها و اتحادیه ها هستند  توانمندســـاز
که می تواند بســـیار مفید باشد. تشـــکیل شورای ادوار اتحادیه های 
علمی هم بســـیار نیاز اســـت؛ چون ادوار اتحادیه ها و دانشجویانی 
که ســـال ها در این حوزه فعالیت کرده اند و صاحب تجربه هســـتند 
بســـیار می تواننـــد به انجمن هـــا واتحادیه های خـــود کمک کنند تا 
بتوانند در این مســـیر موفق و اثرگذار باشـــند، ولی عملاً آنها را ر ها 
می کنیم و هیچ ارتباطی میان آنان و فعالان فعلی ایجاد نمی کنیم. 
تشکیل شورای ادوار بسیار می تواند کمک کننده باشد و آن تجربه ها 
ی  ی خود را به ســـمت خلاقیت و نوآور وارد اجرا شـــود و بتوانیم انرژ
یم تا اینکه دوباره از ابتدا فعالیت ها را تکرار کنیم. ورود شـــورای  ببر
ادوار می تواند به این موضوع کمک بسیار کند.  نیاز است در قوانین 
و حضـــور مجموعه هـــای دانشـــجویی و اتحادیه هـــا در بخش های 
اجرایی و سازمان های مرتبط با خود توسط وزارت این تسهیل انجام 
کنون این موضوع برعکس شـــده اســـت. یعنی اتحادیه ها و  شـــود. ا
انجمن هـــا به صورت مســـتقل این ارتبـــاط را ایجاد می کنند و موفق 
می شـــوند. ایـــن کار را می توانند انجـــام دهند اما زمانی که یک نهاد 
رسمی مانند وزارتخانه پای کار می آید، این ارتباط و تسهیل بسیار 
راحت تر صورت می گیرد و باعث می شود سرعت انتقال تجربیات 
بالاتر برود. با وضعیتی که در دنیا اســـت و ســـرعت پیشرفت هوش 
ی ما نمی توانیم اثرگذار باشیم. پس باید سرعت  مصنوعی و تکنولوژ
خود را با سرعتی که دنیا در بحث تولید و انتقال داده پیش می برد، 
ی بتوانیم خود را به این  ی و هوشمند ساز ی، فناور بحث های نوآور
برسانیم و این مستلزم این است که هم وزارت این را تسهیل کرده و 
هم معاونین فرهنگی این را توجیه کنند که با تشکل های دانشجویی 
ســـلیقه ای برخـــورد نکنند. این موضـــوع در بلندمدت اثرات منفی 
برجـــای می گـــذارد و موجب می شـــود که ما خروجی لازم را نداشـــته 
ی انســـانی تخصصی را برای کشـــور و آینده این کشور  باشـــیم و نیرو
تربیت کنیم. امید است با حضور شالچی، معاون فرهنگی جدید 
وزارت علوم که سابقه خوبی نیز در تعامل با تشکل های دانشجویی 
دارد، بتوانیـــم ایـــن موضوعات را پیش ببریم. حضور شـــالچی برای 
تشـــکل های دانشـــجویی و به ویژه انجمن های علمی دانشـــجویی 
ی در  گر و دلگرم کننـــده اســـت و ما نیز بـــا تمام توان تلاش می کنیم ا
یم قـــدم برمی دارد، با تمام توان  ایـــن مســـیر و چالش هایی که ما دار
همراه او باشـــیم و کمک کنیم که مســـیر انجمن ها و اتحادیه های 

علمی-دانشـــجویی در کشور با سرعت پیش برود. 

 مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان عملکرد دانشگاه آزاد در حوزه فناوری  را ارزیابی کرد

بازیدوسربرددانشگاهباکمکبهرشدفناوری

اســـتادان فناور دانشـــگاهی، پیشـــروان اصلـــی در حوزه هـــای مختلف علمی و 
تحقیقاتی محســـوب می شـــوند که نقش بســـیار مهمی در ارتقای سطح علم و 
فناوری دانشگاهی ایفا می کنند. به همین دلیل است که دانشگاه آزاد در ریل گذاری 
جدیـــد خـــود در حوزه فناوری ســـرمایه گذاری ویژه ای کرده و روی اســـاتید فناور 
خود نیز حساب باز کرده است. در این گزارش در گفت وگو با مدیر عامل  یکی 
 ، از شـــرکت های دانش بنیان به بررســـی چالش های واحد ها و شرکت های فناور
خدماتی که دانشگاه آزاد برای حوزه فناوری در نظر گرفته است و پیشنهاد های آن ها 
برای پررنگ کردن نقش اساتید در این حوزه پرداخته ایم که در ادامه می خوانید. 
خدابخـــش بهـــزادی، مدیر شـــرکت دانش بنیان پیشـــگامان صنعت توژال 
ســـپید مســـتقر در مرکز رشـــد دانشـــگاه آزاد فیروزآباد در شـــرکتی است که با 
اســـتفاده از فناوری هـــای کشـــت بافت گیاهـــی، بـــه تولید انبـــوه مینی تیوبر 

ســـیب زمینـــی پرداختـــه و با موفقیت ایـــن فرایند را از مراحل آزمایشـــگاهی 
به گلخانه ها منتقل کرده اســـت. تولید انبوه بذر گواهی شـــده ســـیب زمینی  
می توانـــد در جهـــت خودکفایـــی کشـــور در بخش کشـــاورزی، نقطه عطفی 
در توســـعه اقتصاد ملی محســـوب شود. خدابخش بهزادی، مدیرعامل این 
شـــرکت در خصـــوص چالش های پیش روی شـــرکت ها و واحد های فناور 
گفت: »یکی از چالش های اصلی بحث اعتماد سازی است. معتقدم باید 
نوعی اعتمادســـازی بین شـــرکت های دانش بنیان و دانشـــگاه انجام شود. 
به عبارت بهتر شفاف ســـازی های لازم ایجاد شـــود تا ســـوءتفاهم های بین 
شرکت ها و دانشگاه از بین برود. به نظرم اگر بین شرکت ها، واحد های فناور 
کید بر  و دانشگاه شفاف سازی انجام شود اتفاقات خوبی می افتد.« او با تأ
گیر دارد، توضیح داد: »این قوانین  اینکه دانشگاه یک سری قوانین دست وپا
تی مواجه کند. به طور مثال  مـــن به عنـــوان تولید کننده را می تواند با مشـــکلا
دانشگاه می گوید: »من از نظر قانونی نمی توانم قراردادی بیشتر از 3 سال با 
شرکت ها ببندم« اما تولید و اولویت های شرکت ما به گونه ای است که روی 

یک طرح به طور مثال 10 ساله تمرکز کنیم تا به میزان تولید اطمینان داشته 
باشیم.« مدیرعامل شرکت دانش بنیان پیشگامان صنعت توژال سپید درباره 
خدمات دانشگاه آزاد به فناوران نیز بیان کرد: »ارتباط و خدمات دانشگاه 
آزاد واحد فیروزآباد به فناوران بسیار خوب است و دانشگاه همکاری های لازم 
را انجام می دهد تا شرکت های مختلف را به حوزه فناوری دانشگاه جذب 
و تولید را افزایش دهد و از سوی دیگر یک درآمد نیز برای دانشگاه به همراه 
کید کرد: »معتقدم بایـــد یک چهارچوب خاص  داشـــته باشـــد.« بهـــزادی تأ
مشخص شده وجود داشته باشد که فناوران و دانشگاه براساس آن بتوانند 
با یکدیگر تعامل داشته باشند. یک شرکت فناور ممکن است در چند سال 
اول به تولید نرسیده باشد یا برای تولید انبوه توجیه اقتصادی نداشته باشد 
اما دانشـــگاه می تواند این موضوع را درک کرده و به شـــرکت هایی که امید به 
تولید خوب در ســـال های بعد در آن ها وجود دارد کمک کند.« او در ادامه 
درخصوص تغییرات ایجادشده در دانشگاه در حوزه فناوری گفت: »با توجه 
به سیاست هایی که دانشگاه آزاد در حوزه فناوری اتخاذ کرده است معتقدم 

رشد دانشگاه آزاد در حوزه فناوری بهتر از مجموعه ها و فضای بیرونی است. 
قطعاً دانشگاه می تواند به شرکت های فناور کمک کند تا تولید بهتری داشته 
باشند و در سوی مقابل منافع دانشگاه آزاد تأمین شود.« مدیرعامل شرکت 
دانش بنیان پیشگامان صنعت توژال سپید اضافه کرد: »قطعاً اگر اساتید به 
کار تحقیقاتی و عملی ورود کرده باشند ریسک ورود به صنعت و تولید داخل 
دانشـــگاه را می پذیرند اما اگر فقط مباحث تئوری را با دانشـــجویان خود کار 
گر ارتباط عملی بین  کرده باشند جرئت نمی کنند در این مسیر ورود کنند. ا
اساتید و دانشگاه برقرار شود قطعاً اساتید ایده های خوبی دارند و معتقدم 
بستر دانشگاه می تواند جایگاه خوبی برای عملیاتی کردن ایده های اساتید 
باشد.« بهزادی در پایان گفت: »دانشگاه با توجه به کاهش دانشجویان ناگزیر 
است سیاستی اتخاذ کند تا تولید فناورانه اتفاق بیفتد. امکاناتی در دانشگاه 
آزاد وجود دارد که اگر استفاده نشود به اصطلاح حیف می شود. بنابراین اگر 
دانشـــگاه بتواند این امکانات را در اختیار اســـاتید و شـــرکت های فناور قرار 

دهد یک نفع دوطرفه حاصل می شود.« 
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علی رادمنش
دبیر اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل

 مهدیه زمانی
گرس دانشگاه شهرکرد دبیر کانون حامیان منابع طبیعی زا

بهنام رحمانی
دبیر اتحادیه انجمن های علمی دانشجویی محیط زیست ایران

یونس فرزین فرد
 عضو شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم

محمد رضا مریمی 
دبیر جنبش عدالت خواه دانشجویی

خودی و غیرخودی شدن تشکل ها سم مهلکی برای دانشگاه هاست 

بخش معاونت فرهنگی در وزارت علوم، تحقیقات و فناوری که یکی 
از دو ســـتون اصلی نظام تعلیم و تربیت بوده، قطعاً یکی از مهم ترین 
سنگرگاه های فرهنگی کشور محسوب می شود، بنابراین دکتر شالچی 
مسئولیت سنگینی را برعهده دارد و چالش های بسیاری پیش روی 
او و همکاران شان خواهد بود. ما هر روز با یک مسأله جدید فرهنگی 
مواجهیـــم و در بحـــث تعلیـــم و تربیت هیچ موضوعی وجود ندارد که 
پیوســـت فرهنگی نداشـــته باشـــد. از بحث تشـــکل ها، انجمن های 
علمی و کانون های فرهنگی گرفته تا موضوعاتی که مربوط به بحث 
پایان نامه هاســـت، بنابرایـــن فرهنـــگ ماننـــد یک خونی اســـت که در 
رگ های نظام تعلیم و تربیت ما جاری و ساری است. ناظر به بحث 
مربوط به تشکل های اسلامی و انقلابی این مسأله دوچندان اهمیت 
یم که عمدتاً به مسائل  دارد. ما اتحادیه ها، تشکل های اسلامی را دار
فرهنگی می پردازند و به عبارتی همکار دکتر شالچی تعریف می شوند. 
مهم اســـت که بدانیم او چه دیدگاهی نســـبت به تشکل های انقلابی 
یخ  . در مقاطعـــی از تار دارد؟ آیـــا نـــگاه او نـــگاه همکاری اســـت خیر
معاونـــت فرهنگی تشـــکل ها را رقیب فرهنگـــی دیدند. از این جهت 
می توان گفت در ابتدای کار توپ در میدان معاونت فرهنگی است 
و تشکل های دانشجویی مانند اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان 
ظرفیت عظیم و بالقوه ای با شـــبکه ای درسراســـر کشـــور با بیش از 60 
دفتر دانشگاهی برای این معاونت خواهند بود. معاونت اگر پای کار 
تشـــکل های دانشگاهی باشد می تواند از این ظرفیت به شکل کامل 
استفاده کند. تشکل های دانشجویی این روز ها با مسائل عدیده ای 
مواجهند و نیاز است درک متقابلی از سوی معاونت فرهنگی وجود 
داشته باشد و تمهیدات ویژه ای اندیشیده شوند.  نگاهی به تاریخچه 
تشکل های دانشجویی نشان می دهد از یک مقطع تاریخی متأسفانه 
به تدریج شاهد غفلت معاونت فرهنگی بوده ایم. اگر با عینک بدبینی 
نگاه کنیم گویی با تغافل معاونت فرهنگی مواجه شده ایم. این موضوع 
باعث تضعیف جایگاه تشـــکل های دانشـــجویی در دانشگاه شده 

است. به دنبال این مسأله با بی انگیزگی و عدم رغبت برای فعالیت 
در سطح دانشگاه مواجه بودیم. شاید یکی از دلایلی که تشکل های 
یخی به بعد میدان و آوردگاه فعالیت خود را از  دانشجویی از یک تار
دانشگاه به بیرون توسعه دادند )فارغ از اینکه یک سری ظرفیت ها را 
در خود می دیدند( این بود که در دانشگاه بستر و امکان فعالیت آن ها 
وجود نداشت. این موضوع را می توان کنار فرمایشات مقام معظم رهبری 
در دیدار با تشکل ها قرار داد؛ ایشان فرمودند: »روی دانشگاه کار کنید. 
تشـــکل های ما در دانشـــگاه ها کم  کار می کنند؛ انصافاً این کم کاری 
وجود دارد. در دانشـــگاه چه می گذرد؟ در کلاس ها چه می گذرد؟ در 
پایان نامه هـــا چه می گذرد؟« این ها گزاره های متفاوتی اند که می توان 
یت اساسی  از جنبه های مختلفی بررسی کرد. اما با توجه به این مأمور
که از ســـوی رهبر انقلاب برای جنبش دانشـــجویی تعریف شده، این 
مســـئولیت بر گردن وزارت علوم و مشخصاً معاونت فرهنگی وزارت 
است که در این مسأله قرار است چه بستری را برای ایفای نقش تاریخی 
جنبش دانشجویی فراهم کند؟ قطعاً به کمک های مادی و معنوی 
نیاز اســـت و معاونت فرهنگی باید در این مســـائل فکر اساسی کند. 
ارتباط مستحکم و مستمر و البته مؤثر باید ایجاد شود. دکتر شالچی در 
چشم اندازی که برای خود متصور است باید این موضوع را در بوته نقد 
گذاشته و از تشکل های دانشجویی و آن هایی که چندین سال است 
در کف میدان دانشگاه فعالیت کرده اند بخواهد، زیرا تجربه این افراد 
به کمک او می آید.  توجه به تمام سلایق سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 
موضوع دیگری است که باید به آن توجه شود. مبادا تنگ نظری هایی 
شود. نباید تشکل های نورچشمی یا خودی و غیرخودی ایجاد شود. 
این تقسیم بندی ها سم مهلک خواهد بود و آرامش دانشگاه را از بین 
خواهد برد. معاونت فرهنگی در دو بخش آرامش و آسایش فرهنگی 
فضای دانشگاه مسئول است، همچنان که با امکانات مادی و معنوی 
خـــود موظف اســـت آســـایش را تأمین کند، اقداماتـــش نیز باید زمینه 
افزایش آرامش فرهنگی و اجتماعی را در دانشگاه مهیا کند. مبادا با 
مشورت های غلط و دوستانی که جلسات محفلی برگزار می کنند در 
این وادی وارد شوید و خدای نکرده برای خود و نظام آموزش عالی در 

حوزه فرهنگ مشکل ایجاد کنید. 

جواد برزگر
قائم مقام دبیرکل اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان

آیین نامه های فرهنگی به روز شوند

یادی ازجمله چالش های  در حوزه فرهنگی دانشـــگاه با مشکلات ز
اخـــذ مجـــوز و مباحـــث مالـــی روبه روییـــم. امـــا آن چیزی که بیشـــتر 
تشـــکل های دانشـــجویی را بـــا چالـــش مواجه کرده بحث ســـاختار 
فرهنگی اســـت. ساختار فرهنگی در کشورمان ساختار هدفمندی 
نیســـت کـــه همـــه را به یک ســـمت میل دهـــد. یعنی هر تشـــکلی با 
یک ســـاختار فعالیت کرده و یک هدف مشـــخص دارد و هدف ها 
متأسفانه مشترک نیستند. چالش دیگر بحث اعمال سلیقه در دادن 
مجوز هـــای فرهنگـــی اســـت. افرادی که داخل شـــورا ها مجوز صادر 
می کنند بدون تخصص و با سلیقه شخصی مجوز صادر می کنند. 
مشـــکل و چالش بعدی مشـــکلات بودجه ای اســـت. درصدی که 

در بودجه باید به بحث فرهنگی تعلق بگیرد بســـیار ناچیز اســـت. 
همیشـــه تمام هزینه ها و خرج ها انجام می شـــود و از باقی مانده آن 
درصدی را به بخش های فرهنگی اختصاص می دهند. از آنجایی 
یـــم محدودیت های کانون ها  کـــه ما در بخـــش کانون ها فعالیت دار
در این حوزه بیشـــتر اســـت و تبعیض بین تشـــکل ها در وزارت علوم 

و دانشگاه ها همیشه وجود دارد. 
معتقدم آیین نامه هایی که برای تشکل ها مخصوصا کانون ها تنظیم 
شـــده اســـت باید اصلاح شده و به روز شود. از روند اصلاح اطلاعی 
گر از دانشجویان و کارشناسان فرهنگی نظرسنجی شود  ندارم ولی ا
این حرف را تأیید می کنند که آیین نامه ها مشکل دارد. بحث دیگر 
نیز بحث بودجه تشکل هاســـت چون دانشـــجویان مطالبه گری را در 
ی به دانشگاه ها  گر از بالا نیز فشار بحث بودجه انجام می دهند ولی ا

وارد شود بهتر است. 

حمیدرضا معین زاده
دبیر شورای هماهنگی کانون های فرهنگی دانشگاه فردوسی مشهد

معاون فرهنگی جدید نگاه ویژه تری به اتحادیه های علمی داشته باشد 

یادی دارد ولی مـــورد کم لطفی قرار می گیرد.  منابـــع اهمیت بســـیار ز
یم تا بتوانیم  همین مســـأله باعث شـــد به ســـمت ایجاد اتحادیه برو
صدای دانشـــجویان بوده و در حوزه منابع طبیعی به کشـــور کمک 
کنیم. در همین راســـتا اولین مســـئله آن اســـت که بهای بیشتری به 
این رشـــته داده شـــود تا از این طریق زمینه برای انجام فعالیت های 
پژوهشی و ارتقای مهارت های دانشجویان فراهم شود. مسئله دیگر 
ایـــن اســـت که در حوزه منابـــع طبیعی، برخـــی از موضوعات جنبه 
سیاسی به خود می گیرد، در حالی که وقتی دانشجویی عمر خودش 
را در ایـــن رشـــته می گـــذارد، باید بـــه گونه ای پیش برود کـــه بتوانیم از 
ظرفیت آن ها استفاده بیشتری کنیم. موضوع حائز اهمیت در اینجا 
آن است که اتحادیه ها و انجمن های علمی ظرفیت خوبی در این 
زمینه محســـوب می شـــوند که می توان با ارتقای آن ها شـــرایط را برای 
افزایش ارتباط گیری دانشجویان و ارتقای مهارت هایشان فراهم کرد. 
با توجه به شنیده هایی که داشتیم، معاون فرهنگی وزیر علوم حامی 
یم با  اتحادیه ها و انجمن های علمی است و به همین دلیل امیدوار
انتصاب او اتحادیه ها و انجمن ها بتوانند رسمیت بیشتری را پیدا 
کرده و اتحادیه ها بتوانند به دستگاه های مربوط خود ارتباط بهتری را 
برقرار کنند؛ هر چند که قطعاً به حمایت های بیشتری در این زمینه 
ی از  نیازمندیم. متأســـفانه بخش فرهنگی در دانشـــگاه ها در بسیار
موارد مظلوم واقع شده و اگر فعالیتی هم صورت می گیرد، دانشجویان 

بـــه صـــورت دلی کار می کنند و باید در ایـــن زمینه تغییراتی صورت 
بگیرد. البته یکی از قدم های خوبی که دو سال پیش برداشته شد این 
یم  بود که اتحادیه ها در نمایشگاه پژوهش حضور داشتند و امیدوار
امســـال نیز این امکان فراهم شـــود، در حالی که ســـال گذشـــته این 
اتفاق نیفتاد. اتحادیه ها یک حلقه اتصال بین دانشگاه و صنعت 
... مؤثر واقع  هســـتند که می توانند در ارتباط گیری، مهارت افزایی و
شوند و حتماً حضورشان در کنار بخش صنعت مفید خواهد بود. 
متأسفانه بعضا این مسأله دیده می شود که خود دانشگاه ها هم اطلاع 
یم که معاون فرهنگی  درســـتی از اتحادیه ها ندارند و این توقع را دار
جدید نگاه ویژه تری به اتحادیه ها داشته باشد. مسأله دیگر اینکه در 
جشنواره حرکت شاهد آن بودیم که بخشی از این جشنواره از سوی 
گر  بنیاد ملی نخبگان دارای امتیاز شد که اتفاق خوبی بود؛ یعنی ا
بتوانیم امتیازات بیشـــتری را به فعالیت های فرهنگی بدهیم قطعاً 
دانشـــجویان نیز بیشـــتر به این ســـمت ســـوق پیدا می کننـــد. قطعاً 
اتحادیه هـــا و انجمن ها ظرفیت قوی ای هســـتند که می تون از آن ها 

ی محرکه برای کشور استفاده کرد.  به عنوان نیرو
متأســـفانه کمتریـــن بودجـــه ای که بـــه دانشـــگاه ها اختصاص پیدا 
می کند مربوط به حوزه فرهنگی است و بودجه اتحادیه ها هم بسیار 
پاییـــن اســـت؛ در حالـــی که برای حفظ انگیزه دانشـــجویان نیازمند 
ی از  حمایت های بیشـــتری در این زمینه هســـتیم. همچنین بسیار
دانشگاه ها بودجه لازم را در زمان مقرر به دانشجویانی که می خواهند 
فعالیـــت فرهنگـــی کنند، اختصـــاص نمی دهند و بایـــد فکری هم 

برای این مسئله کرد. 

سحر قلی زاده طهرانی
دبیر اتحادیه انجمن های علمی دانشجویی منابع طبیعی ایران کشور 

جلسات کمیته حمایت و نظارت منظم تر شوند

فعالیت هـــای ما فعالیت های داوطلبانه اســـت و به همان نســـبت 
کـــه عایـــده مادی برای فـــردی که فعالیـــت می کند، نـــدارد، طبیعتا 
دانشـــجویان نیز از مسئولان ذی ربط انتظارات بیشتری دارند. یکی 
یـــم، بحث مالی و  تی کـــه ما در ایـــن زمینه دار از بزرگ تریـــن مشـــکلا
بودجه ای اســـت که درصد بســـیار ناچیزی از بودجه فرهنگی به نام 
انجمن ها و تشکل ها  زده می شود اما هیچ کدام از آن ها محقق نشده 
و به دســـت ما نرســـیده اســـت. واقعیت اینکه دانشجویان از وقت و 
تحصیـــل خـــود می گذرند تا در انجمن ها حضور پیدا کنند اما هیچ 
حمایتی به خصوص به لحاظ مالی و معنوی صورت نمی گیرد، حتی 
دانشـــگاه ها امکانـــات خود را در اختیـــار انجمن ها قرار نمی دهند. 
ی در راه انجمن هاســـت. برای  یکـــی از مشـــکلات مـــا ســـنگ انداز
نمونه وقتی انجمن ها می خواهند بازدیدی را تدارک ببینند به دلیل 

مســـائلی مانند تفکیک جنســـیتی چالش هایی در روند اجرایی آن 
ایجـــاد می شـــود. امروز شـــاهد آن هســـتیم که اعضـــای انجمن تنها 
بایـــد بـــه دنبال امکانات باشـــند تـــا بتوانند کار های پایـــه ای مربوط 
به انجمن ها را انجام دهند. مســـئله ای که باعث شـــده تا فعالیت 
گر از لحاظ  خلاقانـــه و نوآورانه به فراموشـــی ســـپرده شـــود. طبیعتـــا ا
مالی مشکلی وجود نداشته باشد اعضای یک تشکل می توانند به 

فعالیت های دیگر بپردازند. 
بـــا وجود اینکه کمیتـــه ای به نام کمیته حمایت و نظارت در وزارت 
علوم در این زمینه وجود دارد و حتی دانشجویان هم در آن شرکت 
می کنند، اما عملاً خروجی نداشـــته اســـت. پیشـــنهاد ما این است 
که کمیته جلســـات مشـــخص و مســـتمری در زمان های مشـــخص 
داشـــته باشـــند تا مشکل دانشـــجویان به گوش آنان برسد. زمانی که 
این جلســـات به صورت مســـتمر برگزار شـــود نماینده دانشـــجویی 
می توانـــد این مشـــکلات را مطـــرح کند که امیـــدوارم در دوره جدید 

این مشکل برطرف شود. 

امیر محبی
دبیر اتحادیه زمین شناسی و مهندسی معدن کشور

اهداف سامانه فرنما را تبیین کنید

اول اینکه دوره گذشته معاونت چند نکته مثبت داشت. افرادی که 
در رأس کار بودند همه دغدغه مند بوده و دانشجویان به واسطه درک 
دغدغه مندی ها، همکاری های خوبی را انجام می دادند. اما ضعفی 
ی جشـــن های  کـــه وجـــود داشـــت این بود که بـــرای مثال زمان برگزار
یش را دیر اطلاع رســـانی می کردند. به همین دلیل درخواســـت ما  رو
این است که برنامه ریزی را به صورت منظم تر و روتین تر انجام دهند. 
در دانشـــگاه ما بعضا کارشناســـان، تخصص لازم را ندارند به همین 
دلیـــل دانشـــجویان نمی توانند کار هایشـــان را به راحتی پیش ببرند. 
گر دانشـــجویان گروه های فرهنگی بدانند که چگونه باید مســـائل را  ا
حل کنند بهتر است یعنی اینکه مسئولان دانشگاه تخصص لازم را 
داشـــته باشند و سلیقه ای برخورد نکنند. درواقع یک راه مشخصی 
وجود داشته باشد تا دانشجویان بتوانند که پیگیری کرده و به آن ها 
دسترسی راحتی داشته باشند. در گذشته سامانه ای برای شکایت 
کنون راه ارتباطی بهتر و بازتری وجود داشـــته  گر ا وجود داشـــت اما ا
باشد دانشجویان بهتر می توانند با مسئولان ارتباط داشته باشند. 

گر معاونت  بودجه هم مسئله ای است که همیشه با آن مواجه بودیم، ا

بودجـــه کافـــی را در اختیار ما قرار دهند می توانیم کار های بیشـــتر و 
بزرگ تری را انجام دهیم. نکته ای که برای بهبود این مســـئله مدنظر 
گر جلسات به صورت مستمر برگزار شود خیلی  دارم این است که ا
کنون نیز جلساتی در این باب وجود دارد اما به صورت  بهتر است. ا
سالی  یک بار برگزار می شود به همین دلیل خروجی مناسبی ندارد. 
گـــر جلســـات را به صـــورت یک یا دو ماه یکبـــار با مدیرکل یا معاون  ا
فرهنگی حتی به صورت اســـتانی و با کانون و فرهنگی اســـتان های 
مختلف مانند تهران برگزار شـــود؛ تبادل اطلاعات صورت می گیرد 
و به تبع آن نتیجه خوبی هم به دنبال خواهد داشـــت. ســـامانه فرنما 
که به تازگی درست شده است عملکرد خوبی دارد اما دانشجویان و 
یش  گروه های فرهنگی فقط در یک سری از زمان ها مانند جشنواره رو
ی فعالیت هایشـــان از این سامانه استفاده می کنند.  و برای بارگذار
درواقع انتظار ما این است که یک مقدار درباره اهداف این سامانه 
برای کانون ها صحبت کنند تا دانشجویان بیشتر ترغیب شده و از 
گر فضای ارتباطی باشـــد اعضای کانون های  آن اســـتفاده کنند یا ا
دانشـــگاه های مختلـــف بتواننـــد در قالب این ســـامانه بـــا یکدیگر 
ارتباط داشته باشند. خلاصه اینکه ایرادهای این سامانه رفع شود 
تا کانون ها به این ســـامانه احســـاس نیاز کرده و فعالیت هایشـــان را 

در آن ثبت کنند. 
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